
روایت آخرین بازمانده هنر جُل بافی در کردستان

یادگار مادران سرزمین کهن
با تبدیل انرژی خام به رمزارز محقق شود

درآمد 21 هزار میلیارد تومانی 
با استخراج رمز ارز

صفحه 15 صفحه 16

13 Feb. 2022  1443 سال بیست و هشتم   شماره 7849  یکشنبه  24 بهمن 1400   11 رجب 

روانشناس نماهای اینستاگرامی را دادگاهی کنید
رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور با اشاره به  آسیب های خدمات مشاوره ای سودجویان در فضای مجازی در گفت و گو با »ایران« خواستار شد

 ســازمان نظام روانشناسی کشور به عنوان سازمانی شناخته می شود که مســئول حل و رفع بحران های روانی در 
سطح کشور است و همه مجوزهای تأسیس مراکز مشاوره نیز از طریق این سازمان ارائه می شود. در این خصوص 
برخی روانشناسان و مشاوران از این شکایت دارند که مدت زمان انتظار آن ها برای دریافت پروانه بسیار طولانی 
شــده، بویژه آن هایی که مقیم شهرستان هستند، بیشتر با این مسأله روبه رو هستند. از سوی دیگر با شیوع و شدت 
گرفتن بیماری کووید 19 در کل دنیا، کشور ما هم به شدت تحت تأثیر این بیماری قرار گرفته و دچار مشکلات زیادی 

از جمله افزایش اختلالات روانی چون اضطراب و افسردگی شده است.
آنچه که واضح است، نیاز امروز مردم به روانشناس و مشاوره های روانی بیش از هر زمان دیگری است. به دلیل 

اهمیت بالای موضوع به سراغ دکتر محمد حاتمی، رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور رفتیم؛ 

 ســازمان نظــام روانشناســی، نهــاد مرجــع در حوزه 
روانشناســی است و در چند ســال اخیر هم در بحث 
قانونگذاری و نظارت رشــد داشــته، این ســازمان چه 
تعداد عضو دارد و برای چه تعدادی پروانه صادر شده 

است؟
این سازمان 40 هزار نفر عضو دارد و به بیش از 7 

هزار نفر پروانه داده شده است.
ë  آیا قــوه قضائیه هم می تواند آزمــون برگزار کند و    

اینکه غیر از سازمان نظام روانشناسی، مرجع دیگری 
هم برای ارائه مجوزها وجود دارد؟

در ابتــدا بایــد به ایــن نکته اشــاره کنم کــه مراکز 
خدمات روانشناســی، ســازمان ها و نهادهــا زیر نظر 
ســازمان نظام روانشناسی هســتند. برحسب قانون 
هر نوع فعالیت روانشناســی و مشــاوره باید با مجوز 
ســازمان نظام روانشناسی باشد و همچنین نظارت 
بر تخلفات آن ها هم برعهده ســازمان است، یعنی 
ســازمان هم نظارت می کند و هــم مجوز می دهد و 
اگر تخلفی صورت گیرد، به تخلفات نیز رســیدگی و 
احکام لازم را صادر می کند. ما برای همه افرادی که 
عضو هســتند یا پروانه دارند، می توانیم حکم صادر 
کنیــم، مگــر اینکــه عضو نباشــند. در ایــن خصوص 
حدود 30 هیأت بدوی داریم که به تخلفات صنفی 
رسیدگی می کنند، دفاتر استان ها هم فعال هستند.

ë  آخرین وضعیت سازمان نظام روانشناسی از نظر    
صدور پروانه چگونه است؟

تاریــخ  در  اشــتغال  و  پروانــه  صــدور  نظــر  از 
1399/09/01 ســازمان بهزیستی اعلام داشت که هر 
نــوع فعالیــت در حوزه مشــاوره و روانشناســی، باید 
با مجوز ســازمان نظام روانشناسی باشــد و مراکزی 
هــم کــه فعال هســتند، بایــد مجــوز ســازمان نظام 
روانشناســی را داشته باشــند، خوشبختانه بزرگترین 
چالــش ما از این طریق حل شــد، زیرا تا پیش از این 
افــرادی کــه فاقد صلاحیــت بودند، می توانســتند از 
بهزیستی پروانه بگیرند و مشکلات عدیده ای ایجاد 
می شــد امــا در حــال حاضــر این مســأله حل شــده 

است.
ë  اما ســازمان بهزیستی گلایه دارد که سازمان نظام    

پزشکی، پروانه ها را دیر ارائه می دهد و افراد مدت های 
طولاتی پشــت نوبت می مانند، بویژه این مسأله در 
شهرستان ها بیشتر است و گاهی برخی 3 سال پشت 

نوبت هستند. برای حل این مسأله چه باید کرد؟
این انتقاد درســت اســت و مشــکلاتی کــه عنوان 
کردید، وجود دارد اما در این دوره، تسهیلات زیادی 
داریــم، از جملــه اینکــه از طریــق فضــای مجــازی 
افــراد می تواننــد مصاحبــه شــوند، در حــال حاضر 
هــم ده هــا نفــر از ایــن طریــق مصاحبه می شــوند. 
حــدود 300 هزار دانشــجو داریم و 40 هــزار نفر هم 
در نوبــت هســتند، مســأله نوبــت دهــی مشــکلاتی 
دارد و بــرای خــروج از ایــن بن بســت طرحــی ارائــه 
کــردم، مبنی بر اینکــه در بدو امر پروانه صادر شــود 
و افــراد رتبه بندی شــوند، اگر نمره لازم را به دســت 
آورنــد، پروانه تمدید می شــود، در غیــر این صورت 
بایــد در کلاس های تکمیلی شــرکت کنند. ســازمان 
شــورای  دســتورالعمل های  از  کــه  اســت  مجبــور 
مرکــزی تبعیــت کنــد و همین امر ســبب شــده این 
رکود ایجاد شــود، پیگیر مســأله هســتیم. بــه اعتقاد 
مــن آزمــون جامــع تخصصــی هــم می توانــد چاره 
کار باشــد تا بر اســاس نظــارت و برگــزاری دوره های 
لازم، پروانه هــای موقتی ارائه شــود. دو ســال اســت 
کــه ایــن مــورد را مطــرح کــرده ام و پیگیر هســتم تا 
اینکه فردی پشت کمیســیون ها باقی نماند. از سال

 92- 91 مســئول صدور پروانه هستم و هیچ کس به 
انــدازه من به این موضوع تســلط ندارد، این شــیوه 
ای که در حال حاضر وجود دارد، درخصوص ســیل 
متقاضیــان، پاســخگو نیســت امــا امیــدوارم یکی از 
طرح هایی که ارائه داده ام، تصویب شود و مشکلات 

حل شوند.
ë  مــورد دیگری که حدود چند ســالی اســت خیلی    

بحث برانگیز شــده، فعالیت مشــاوران خانواده ای 
است که دادگاه ها در زمینه پرونده های طلاق معرفی 
می کننــد، آیا این افــراد از کانال شــما مجوز فعالیت 
می گیرند یا خیــر و اینکه نقدهایــی در زمینه فرمالیته 
بودن مشاوره های این افراد می شود، نظر شما در این 

باره چیست؟
در حــوزه قوه قضائیه دفتر مشــاوران کانون وکلا، 
پروانه مشــاوره خانــواده داده و براســاس یافته های 
موجود، از آنجایی که این افراد متخصص نیســتند، 
چنــدان کارکــردی هــم نمی تواننــد داشــته باشــند. 
آنچه مســلم اســت، این نکته اســت که ما به خاطر 
پاســداری از حقوق مردم، ســختگیری می کنیم، در 

بررســی ســلامت روان، حساســیت بالایــی داریــم و 
استانداردهای بالا در سازمان وجود دارد. قوه قضائیه 
طبق قانون، حق ارائه پروانه ندارد و قانون را در این 
زمینــه دور زده اســت، ما نگــران افزایش آمار طلاق 
هســتیم، گو اینکــه در حال حاضر هــم گزارش های 
نگران کننده ای در این خصوص به دستمان رسیده 
اســت. باید یادآور شــوم که در ســال 1391 بــا وزارت 
ورزش و جوانــان و ســازمان بهزیســتی آیین نامه ای 
امضــا کردیم و در آن، هیأت دولت مصوب کرده که 
مجوز تأسیس هر نوع مرکزی باید با حضور کارگروه 
3 نفره از سازمان نظام روانشناسی، وزارت ورزش و 
جوانان و ســازمان بهزیستی صادر شود، از آن تاریخ 
هم حــدود 400 مرکــز تخصصی در حــوزه ازدواج و 
خانواده با همکاری ســازمان جوانان ایجاد شــده که 
موفق هم هســتند اما متأسفانه ســازمان بهزیستی 
همکاری نکرده و خود به صورت مجزا پروانه صادر 
کرده که اتفاقاً مشکلاتی هم در این مراکز ایجاد شده 
اســت، اینجا باید یادآوری کنم که بــرای پایان دادن 

به مشکلات باید هر سه سازمان تابع قانون باشیم.
ë  صحبــت از مشــاوره های خانــواده زیــر نظــر قوه    

قضائیه شد، مشکل دیگری در این حوزه مطرح است 
و آن هم آمار بالای طلاق اســت، به نظر شما چگونه 

می توان از آمارهای طلاق کاست؟
از بعــد روانشناســی و بــه اعتقــاد روانشناســان، 
وقتــی فــردی تصمیــم بــه ازدواج می گیرد، همســر 
می شــود، واژه همســر فقــط ثبت محضــری ازدواج 
نیست، بلکه از جنبه های مختلف عقیدتی، روانی و 
رفتاری، این واژه به معنای همدل شــدن اســت، در 
بحــث ازدواج، کیفیت و لذت بردن از زندگی مطرح 
اســت، به جای برجســته کردن مســأله مهریه، باید 
مهارت هــای ازدواج را بــه جوانان آمــوزش دهیم و 
آگاهی ها را بیشتر کنیم تا افراد بتوانند مشکلات شان 
را حــل کننــد، خیلی وقت هــا با یک راهــکار کوچک 
می توان مانع طلاق شــد، معمــولاً مانعی که وجود 
دارد، این اســت که مــا نمی دانیم چگونه می توانیم 

مشــکلات را حل کنیم، مهم این است که راه حل ها 
را آمــوزش دهیــم. بــه گفته مقــام معظــم رهبری، 
مراجعه به مشاور و روانشناس برای محیط خانواده 
یک ضرورت است. به اعتقاد من، برای کاهش آمار 
طلاق باید مشاوره های ازدواج فرهنگ سازی شوند، 
مشــاوره هم پیش از ازدواج و هم بعد از ازدواج نرخ 

طلاق را کاهش می دهد.
ë  بــه اعتقــاد شــما مشــاوره های قــوه قضائیــه که با    

مراجعــه برای دادخواســت طــلاق داده می شــوند، 
می تواند در امر کاهش طلاق مؤثر باشد؟

مشــاوره ها در کاهــش طــلاق مؤثــر هســتند، اما 
مشــاوره طلاق قوه قضائیه باید جمع شود، افرادی 
کــه می خواهنــد طــلاق بگیرنــد، آخر خط هســتند، 
وقتــی قاضی فرد را به روانشــناس ارجــاع می دهد، 
طبیعی اســت او به فردی که قاضــی معرفی کرده، 
اعتمــادی نــدارد و فکــر می کند کــه آن روانشــناس 
بــه نوعی مأمــور قاضی اســت. درخصــوص جذب 
روانشناسان، در حال حاضر 7 هزار نفر دارای پروانه 
هســتند و حــدود 3 تــا 4 هزار نفــر از ایــن تعداد هم 
دارای مدرک دکتری هســتند، ســؤال اینجاســت که 
چــرا از ایــن متخصصان اســتفاده نمی شــود و ارائه 
پروانه به کارشناســان با گرفتــن یک امتحان صوری 
انجام می شــود و جالب اینجاست که بیشتر افرادی 
هــم کــه جــذب می شــوند، بازنشســته قــوه قضائیه 
هســتند. بــا این کارهاســت که نــرخ طــلاق افزایش 

یافته است.
ë  از بحــث پروانه هــا بگذریــم، دو ســال اســت کــه    

همه درگیر شــیوع کرونا هستیم، مشــکلات عدیده ای 
در حوزه هــای مختلف کشــور پیــش آمــده، در حوزه 
روانشناسی هم شاهد ظهور روانشناس نماها هستیم 
کــه بویژه در فضــای مجازی ســبب ایجاد مشــکلات 
زیادی برای مردم شــده اند، کمــی در این باره توضیح 
دهیــد و بگوییــد بــرای حذف یــا کاهش این افــراد که 

اغلب سودجو و شیاد هم هستند، چه باید کرد؟
زمانــی که کرونا شــیوع پیدا کــرد و همه خدمات 

مجــازی شــد، همزمــان بــا افزایــش محدودیت هــا 
و اعمــال قرنطینــه، فشــار روانــی ناشــی از کرونا نیز 
افزایــش پیــدا کــرد و مردم بــه خدمات مشــاوره ای 
بیشــتر نیاز پیدا کردند، وقتی این قضیه اتفاق افتاد، 
افــراد ســودجو و جاعل که ایــن نیــاز را درک کردند، 
در فضــای مجــازی تحــت عناوین مختلــف خود را 
معرفی و با جلب اعتماد مردم آســیب های زیادی 
وارد کردند. تمهیداتی در این خصوص اندیشیدیم و 
تاکنون هم با رصد این افراد در فضای مجازی موفق 
شــدیم آنها را شناســایی کــرده و در اختیار نهادهای 
نظارتی قرار دهیم. باید هماهنگی ملی درخصوص 
مقابله با این چنین افسارگسیختگی هایی در فضای 
مجازی ایجاد شود. مهم ترین رکن در حل مشکلات 
موجود، قوه قضائیه است که متأسفانه آنچنان هم 
کــه باید و شــاید همکاری نمی کند و بــرای این افراد 
در بیشــتر موارد منع تعقیب صــادر می کند. در این 
خصوص از آقای اژه ای خواســتیم که به طور خاص 
شــعبه ای تخصصی برای این افــراد در نظر بگیرد و 
در کوتاه ترین زمان ممکن، دادســرای ویژه یا شعبه 
ویــژه بــرای روانشــناس نماها داشــته باشــیم. نکته 
مهم دیگر این اســت کــه این افراد ســودجویی های 
بســیار بالایی از طریق فضای مجازی دارند و برخی 
هــم لابی های قوی دارند، ما بــه نوعی مظلوم واقع 
شــدیم، در عیــن حــال هــم مدافــع حقــوق مــردم 
هســتیم امــا می بینیم که از این بســتر بــه مردم هم 
و مــورد سوءاســتفاده های مالــی و  ظلــم می شــود 
عاطفــی زیــادی قــرار می گیرنــد، این افراد ســودجو 
بــا تعرفه هــای بــالا که بــه یک میلیــون تومــان هم 
می رســد، ســبب افزایــش آســیب های اجتماعــی و 
روانــی زیادی شــده اند، در این خصــوص مردم هم 
بایــد همــکاری کنند تا فعالیت این افــراد در فضای 

مجازی مهار شود.
ë  در ایــن زمینــه، در دوران کرونا و با طولانی شــدن    

اوقــات در خانــه مانــدن و افزایش اســتفاده از فضای 
مجــازی، برخــی بــدون نیت شــر و کامــلًا بــا اهداف 
خیرخواهانــه در حــال فعالیت های روانشناســی در 
فضای مجازی هســتند و هیچ درآمدی هــم از این راه 
بــه دســت نمی آورند، ولــی در عین حال هــم به نظر 
می رســد، از آنجایی که این افــراد هیچ تخصصی هم 
ندارنــد، ناخودآگاه بــه روان مردم آســیب می زنند و 
ســبب ایجاد مشــکلاتی در زندگی فردی و اجتماعی 
شده اند. نظر شما درباره فعالیت این افراد در فضای 

مجازی بخصوص در اینستاگرام چیست؟
در هــر شــرایطی بــا نیــت خیــر یــا شــر، حضــور 
روانشــناس نماها و کارکرد آن هــا در فضای مجازی 
کار اشــتباهی اســت، همــه بایــد تابع قانون باشــند، 
باید متولی و مســئول این فعالیت ها، سازمان نظام 
روانشناســی باشــد، به عنوان مســئول این ســازمان 
می گویــم که با حضور روانشــناس نماهــا در فضای 
روانــی   - اجتماعــی  آســیب های  دامنــه  مجــازی، 

افزایش یافته است.
ë  به عنوان مهم ترین ســؤال که دغدغه این روزهای    

کل جامعه است، مدت هاســت  که کرونا شیوع پیدا 
کــرده و همچنان نمی دانیم چه زمانی از دســت این 
بیمــاری خلاص می شــویم، با توجه بــه اینکه تحت 
تأثیر این بیماری، مشــکلات روانی در ســطح جامعه 
افزایــش پیدا کــرده، ســازمان نظام روانشناســی چه 
گام هایی برای افزایش امنیت روانی مردم برداشــته 
و احیانــاً چــه برنامه هــای جدیــدی در این خصوص 
داریــد؟ البتــه مدتــی اســت کمیتــه امنیــت روان و 
آرامش بخشــی جامعــه در کمیتــه مقابله بــا کرونا با 

حضور شما شکل گرفته است.
    در همــان یکــی، دو مــاه اول شــیوع کرونــا در 
کشــور، نامه ای به رئیــس جمهور نوشــتم، مبنی بر 
اینکــه کوویــد19 یک بحران اســت که تمامــی ابعاد 
زندگــی مــردم را تحــت تأثیــر قــرار می دهــد و لازم 
اســت کــه کمیتــه مقابلــه بــا عــوارض روانــی کرونا 
شکل گیرد. متأسفانه وزارت بهداشت این موضوع 
را جــدی نگرفــت، بــا این همــه ما همچنــان پیگیر 
موضــوع بودیــم، چــون می دیدیــم کــه روان مردم 
دچــار تغییراتی شــده و از ســال 1399 تمامی ابعاد 
اجتماعــی، فرهنگــی، سیاســی و اقتصــادی زندگی 
مردم را تحت الشــعاع قــرار داد. ما ناخواســته وارد 
دنیایی شدیم که هنوز آینده آن مبهم است. با روی 
کار آمدن آقای رئیســی، خوشــبختانه مسأله احیای 
ســرمایه های اجتماعی و اســتفاده از ســرمایه هایی 
مانند روانشناسان مطرح شد، ما هم به ایشان نامه 
نوشــتیم و مســأله را پیگیری کردیم، دســتور دادند، 
کمیتــه اجتماعــی مقابله با کرونــا راه اندازی شــود. 
حکــم کمیته امنیت روانی و آرام بخشــی جامعه با 
شرح وظایف گسترده به ما داده شد و رئیس قرارگاه 
هــم در جمــع روانشناســان حاضــر شــدند، آنچــه 
اهمیت دارد، این اســت که کرونا تمام می شود، اما 
اثرات آن بر ســبک زندگی مردم شــاید تا 10 یا حتی 
20 ســال آینــده باقی می مانــد، بازیگــران اصلی که 
می توانند در این حوزه مؤثر باشــند، روانشناســان و 
مشــاوران هستند. در دوران پســا کرونا روانشناسی و 
مشــاوره جایگاه و مسئولیت ویژه ای خواهد داشت. 
بــرای احیــای اجتمــاع در دوران پســاکرونا، در حال 
تشــکیل کمیته های اســتانی هســتیم و با مشــارکت 
نهادها، شــرح وظایف آن ها در حال نگارش اســت. 
در ایــن زمینــه حــدود 10 پــروژه را بــه ســتاد ملــی 
پیشنهاد دادیم تا غربالگری شده و اختلالات روانی 
و مشکلات موجود به طور ملموس در کشور برآورد 
شــود. متأســفانه آمارهایــی را گاه وزارت بهداشــت 
درخصوص اختلالات روانی مردم اعلام می کند که 
معتبر نیستند، به عنوان مثال گفته می شود که از هر 
3 ایرانی یک نفر مبتلا به اختلالات روانی هســتند، 
این رقم هیچ مبنای درستی ندارد. برخی اختلالات 
روانــی کوتاه مدت هســتند و در زمان کوتاهی از بین 
می رونــد. غربالگــری مــا بدین صورت اســت که به 
صورت میدانی انجام می شود، یعنی در کلانشهرها 
تقســیم بندی های  کوچــک،  و  بــزرگ  شــهرهای  و 
منطقــه ای انجــام می شــود تــا در نهایــت متوجــه 
شویم وضعیت نرخ اختلالات روانی چگونه است، 
درخصــوص ایــن پروژه شــهرداری تهران هــم با ما 

همکاری می کند.
ë  پس از روشن شدن موضوع و پایان غربالگری چه    

برنامه ای را می خواهید پیاده سازی کنید؟
پســاکرونا،  دوران  در  اســت  مســجل  آنچــه      
آمــوزش مهارت هــا بایــد در رأس برنامه هــا باشــد. 
آموزش ها هم از دو طریق باید ارائه شود؛ نهادهای 
مســئول و دیگری رســانه ها. برای نهادهای مسئول 
یعنــی آمــوزش و پــرورش، کمیتــه امداد، ســازمان 
بهزیستی، شهرداری ها و نهادهایی که وجود دارند، 
پروتکل هایــی جداگانــه نوشــته می شــود، از طریــق 
رســانه ها هم باید درخصوص ســلامت روان، سواد 
و آگاهی مردم ارتقا پیدا کند. متأسفانه خیلی سواد 
ســلامت روان مــردم پایین اســت و اغلب هنگامی 
به روانشــناس و مشــاور مراجعه می کننــد که دیگر 
خیلی دیر اســت. هرچه ســریع تر باید سبک زندگی 
پســاکرونایی را طراحــی کنیــم و بــه مــردم آموزش 
برنامه هــای  پیوســت  کــه  اســت  ضــروری  دهیــم. 
ســلامت روان را مانند کره جنوبی و ســوئیس انجام 
دهیــم. چطــور زندگی کــردن بعــد از کرونــا باید به 
مردم آموزش داده شــود. با شــیوع کرونــا، به دلیل 
وجــود تحریم ها و مشــکلات اقتصــادی، همچنین 
مســأله خودمراقبتــی، اضطــراب ملی ایجاد شــده 
و بایــد برای آرامش بخشــی به جامعــه تمهیداتی 
بیندیشیم. مســئولان هم در جهت ارتقای سلامت 
روان جامعــه بایــد در کنار خود روانشــناس داشــته 
باشــند، بهتــر اســت کــه در دادگاه هــا هــم در کنــار 
قاضــی یــک روانشــناس باشــد. در مواقعــی دیــده 
می شود که بعضی صحبت ها و رفتارهای مسئولان 
بحران آفرین اســت. در حوادثی مانند آتش ســوزی 
ســاختمان پلاســکو، شــیوع کرونــا یــا وقــوع ســیل 
خوزســتان بایــد وزرا بپذیرنــد کــه بــه همراهی یک 
روانشناس نیازمند هستند. آنچه که اهمیت بالایی 
دارد، ایــن اســت که روانشناســی در ســطح جامعه 
باید نهادینه سازی شود و نمایندگان مجلس حتماً 
باید به این مســأله در مصوبــات و لایحه های خود، 
اهتمام بیشــتری داشته باشــند. در پایان باید اعلام 
کنم که ما یک مطالبه گر قوی در ســتاد ملی مقابله 

با کرونا خواهیم بود.    

آزاده سهرابی- مهسا قوی قلب
خبرنگار


